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 ػُٕاٌ انزسبنخ أٔ الأطزٔحخ:

 انزأرٚخ انجٕٛنٕجٙ نًجزٖ شظ انؼزة, جُٕة انؼزاق

 يهخص انزسبنخ أٔ الأطزٔحخ :

 

أجزٚذ ْذِ انذراسخ لإػطبء صٕرح ػٍ انزبرٚخ انجٕٛنٕجٙ نُٓز شظ انؼزة. ٔقذ رى اخزٛبر 

أرثؼخ يٕاقغ ػهٗ طٕل يجزٖ انُٓز لأجزاء دراسخ رسٕثٛخ, يؼذَٛخ ٔكذنك رجًؼبد انكبئُبد 

انذقٛقخ أ الاصذاف. أظٓزد انُزبئج رأثز انجٛئخ ثبنًٛبِ انجحزٚخ, ٔكذنك فبٌ انؼبيم انزكزَٕٙ ٚظٓز 

أثٛزِ يٍ خلال اررفبع ٔاَخفبض انززاكٛت انزحذ سطحٛخ, حٛث ًٚكٍ يلاحظخ ْذِ انزأثٛزاد ر

يٍ خلال يضبْبح انؼًٕد انطجبقٙ انصخز٘ نهًٕاقغ الارثؼخ ػهٗ طٕل يجزٖ انُٓز. أٚضب, ٚجذٔ 

اٌ َٓز شظ انؼزة قذ ركٌٕ يؤخزا حست انًقٛبس انزيُٙ انجٕٛنٕجٙ نلأرض, فًٍ خلال 

حُبد انصخزٚخ ٔانحٛبرٛخ نٓذِ انذراسخ يغ انذراسبد انسبثقخ نزحذٚذ الاػًبر انًقبرَخ ثٍٛ انس

( سُخ 4022 - 0222, ٚزٕقغ اٌ َٓز شظ انؼزة قذ ركٌٕ خلال انفززح )41ثٕاسطخ انكبرثٌٕ 
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Abstracts of Thesis: 

 

This study was carried out to give a picture of the geological history of 

the Shatt Al-Arab River. Four sites were chosen along the River course 

for sedimentological, mineralogical and faunal assemblages study. The 

results showed The environment was influenced by marine water, and the 

tectonic factor occurs by uplifted and subsidence subsurface structures. 

These adjustments can be recognized through the lithological column 

along the river stream. Also, Shatt Al-Arab River appears to have formed 

recently in the Earth's geologic time scale, through a comparison  



between lithofacies and biofacies of this study with previous C14 dating 

studies on the area, Shatt Al-Arab River probably have been formed 

during ( 2000- 1600) years before present. 

 

 

 


